
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

 

Ako mucha v polievke 
"Povedal som: "Budem dávať pozor na svoje správanie, aby som nezhrešil jazykom. K svojim 

ústam postavím stráž, dokiaľ je hriešnik predo mnou." Ako nemý som zatíchol a zamĺkol, šťastia 

zbavený, bolesť sa mi však znova ozvala. Srdce sa mi rozpálilo v hrudi a pri rozjímaní vzplanul 

vo mne oheň." (Ž 39, 2-4) 

Boh je svetlo. Osvetľuje všetko. Aj nás samých. Vtedy začíname spoznávať, akí sme. Vierou 

vieme, kto sme, synovia a dcéry Boha. Ale teraz začíname spoznávať, akí sme.  

Je ľahké myslieť si, že sme dobrí kresťania a žijeme na slávu Boha, kým sa len sami pred sebou 

hodnotíme, jedno, že aj podľa Božieho slova. Kým sme sami pred sebou, môžeme spokojne 

dospieť k pocitu, že sme v zásade v poriadku, veriaci ľudia, nasledovníci Krista.  

Ak ale stojíme pred Bohom, vystavení Jeho Jasu, hľadiac na Neho v Eucharistii - a On, Večné, 

Nestvorené Slovo, hľadí na nás a Jeho pohľad, Jeho Jas nás ožaruje, potom toto Svetlo strháva 

všetky lži a odhaľuje náš hlboký omyl. Zrazu vidíme tú hĺbku nepodobnosti, cítime samých seba 

ako nepatričných, akoby škvrnu blata na čistom obruse, falošný hlas v zbore spevákov, či 

otrhaného votrelca, ktorý sa náhle nechtiac objaví na javisku v jase reflektorov, uprostred 

dokonalého vírenia hudby a pohybu a priam cíti, ako sa pohľady všetkých obracajú k nemu asi 

tak, ako hľadíme na veľkú čiernu hnusnú muchu v polievke.  

"Lebo živé je Božie slovo, účinné a ostrejšie ako každý dvojsečný meč; preniká až po oddelenie 

duše od ducha a kĺbov od špiku a rozsudzuje myšlienky a úmysly srdca. A niet tvora, ktorý by bol 

preň neviditeľný. Všetko je obnažené a odkryté pred očami toho, ktorému sa budeme 

zodpovedať." (Hebr 4, 12-13) 

Nepatričnosť. Hej, to je to správne slovo. Ako ufúľaný oráč omylom uvedený na svadobnú hostinu 

kráľa a jeho veľmožov.  

Božia Prítomnosť, Jeho Svetlo teraz práve toto odhaľuje o mne. V tomto Svetle začínam vidieť 

seba takého, aký som. Mucha v polievke. Škvrna na obruse. Votrelec, cudzinec na súkromnej 

svadbe. Klam sa rozplýva. Dobrý katolík? Dobrý kňaz? Tudle!  

Tu si uvedomujeme, že máme naozaj problém. Obrovský problém. Gigantický problém. Problém, 

pre ktorý do Neba nijakovsky nepatríme, bár by nás tam aj sám Boha a všetky chóry anjelov 

volali, aby sme tam takýto vstúpili – čo ale neurobia! On, Boh, Kristus, má moc aj chuť a vôľu 



nás z neho uzdraviť. Urobiť nás hodnými a schopnými vstúpiť a patrične žiť tam, kde je svätosť 

a svetlo všetkým. 

"Tí, čo sú uznaní za hodných tamtoho veku a zmŕtvychvstania, … sú ako anjeli a sú Božími synmi, 

pretože sú synmi vzkriesenia."  (Lk 20, 35-36) 

To isté Svetlo nás nielen usvedčuje, ale aj uzdravuje. Očisťuje. Už nie slovami, ktoré sa dajú 

počuť alebo čítať. Nie moralizovaním ani napomínaním. Samo Svetlo súčasne usvedčuje aj hladí. 

Osvecuje povrch, dotýka sa však vnútra. Odhaľuje zlo, ale súčasne ukazuje krásu, do ktorej nás 

pozýva a vzťahuje. Omladzuje našu starobu. Mení detinských starcov sveta na dospelé deti Boha, 

krásne a slávne na obraz Krásneho a Slávneho, slobodné a uzdravené i očistené v Tom, ktorý sám 

Je Sloboda a Jas.  

Pavol by vedel rozprávať...  

Preto je adorácia tak obrovský dar. Veď je Bohom. Všetkým a celým Kristom. Čo môže byť 

uzdravujúcejšie, než sedieť pri nohách Učiteľa, ktorý sa prihovára už nie ušiam, ale srdcu, 

samému nášmu bytiu?  

"Mária si sadla Pánovi k nohám a počúvala jeho slovo." (porov. Lk 10, 39) 

Tu sa meníme z plánky na ušľachtilý strom. To je zmysel a cieľ daru Eucharistie, ktorú 

prijímaním adorujeme a adorovaním prijímame, v slávení i klaňaní sa. Ovocie je potom 

potvrdením a dôkazom, že táto zmena v nás prebehla a meč i voda milosti vykonali svoje dielo, 

že sme dospeli alebo aspoň dospievame do nesmrteľnej mladosti detí Boha..  

"Vypestujte dobrý strom a bude dobré aj jeho ovocie." (Mt 12, 33) 

Odlož všetko, uvoľní sa a obnaž sa pred Pánom. Zaži zahanbenie a bolesť nad tým, čím si, aby 

si z moci Jeho milosti zažil uzdravenie a oslávenie, ktoré je z Neho!  

Neboj sa vo Svetle umrieť temnote v Tebe, zomrieť sebe. Za smrťou nečaká ničota, ale sláva 

zmŕtvychvstania!  

"Však viete, aký je čas, že už nadišla hodina, aby ste sa prebudili zo sna. Veď teraz je nám spása 

bližšie, ako vtedy, keď sme uverili. Noc pokročila, deň sa priblížil. Zhoďme teda skutky tmy a 

oblečme sa do výzbroje svetla." (Rim 13, 11-12) 

"Veď u teba je zdroj života a v tvojom svetle uvidíme svetlo." (Ž 36, 10) 

"Hor sa, dom Jakubov, kráčajme vo svetle Pánovom!" (Iz 2, 5) 



Šťastná vina 
"Boh totiž všetkých uzavrel do nevery, aby sa nad všetkými zmiloval." (Rim 11, 32) 

"Preto ti hovorím: Odpúšťajú sa jej mnohé hriechy, lebo veľmi miluje. Komu sa menej odpúšťa, 

menej miluje." (Lk 7, 47) 

Boh je úplne a dokonale nesebecký. Je len a jedine číra láska.  

Aby mohol byť človek zbožštený, musí sa stať taký, ako Boh.  

S telom problém nie je. Pri vzkriesení ho Boh premení a zbožští v jedinej desatine sekundy a od 

nás k tomu nebude potrebovať vôbec nič.  

Ale duša? Tam Jeho milosť potrebuje našu spoluprácu. Dokáže nás premeniť aj na duši, urobiť 

nás dokonalou pravdou a láskou ako On je Pravdou a Láskou. Lenže nie bez nás. Nie bez nášho 

súhlasu, ktorý sa volá túžba, smäd takým byť.  

"Poznám tvoje skutky, že nie si ani studený, ani horúci. Kiež by si bol studený alebo horúci! Takto, 

že si vlažný, ani horúci, ani studený, už-už ťa vypľúvam z úst." (Zjv 3, 15-16) 

Ako toto u nás docieliť? Ako hovorí Písmo. Boh to urobil cez vinu a odpustenie. Dopustil, aby 

sme padli do hriechu - a sám seba tak odsúdil zaplatiť za náš hriech svojou vlastnou obetou kríža 

- aby sa nad nami mohol zamilovať a aby nás toto odpustenie a láska zlomili v našom sebectve a 

nakoniec priviedli k Nemu.  

"Ó, šťastná vina..." (Veľkonočný chválospev)  

"Ak vyznávame svoje hriechy, on je verný a spravodlivý: odpustí nám hriechy a očistí nás od 

každej neprávosti." (1Jn 1 9) 

A tak ľútosť a zlomenosť pokánia nad hriechmi a skúsenosť Božej milosti a odpustenia je pre nás 

blažená brána k slobode od ega a k Božiemu Životu dokonalej pravdy a lásky. Hoci pre Boha je 

to voľba bolesti a utrpenia, keď berie na seba každý náš hriech a ako človek ho v Kristovi nesie 

a trpí. Práve toto nás láme, keď nám to konečne dôjde: čo Boh bol ochotný podstúpiť a urobiť z 

lásky k nám, zadarmo, bez podmienok, ako prvý, len preto, aby nás k sebe priviedol a mohol 

obdarovať svojím božstvom.  

"Láska je v tom, že nie my sme milovali Boha, ale že on miloval nás a poslal svojho Syna ako 

zmiernu obetu za naše hriechy." (1Jn 4, 10) 

"Veď Kristus zomrel v určenom čase za bezbožných, keď sme boli ešte bezmocní. Sotvakto zomrie 

za spravodlivého; hoci za dobrého by sa azda niekto odhodlal umrieť. Ale Boh dokazuje svoju 

lásku k nám tým, že Kristus zomrel za nás, keď sme boli ešte hriešnici. Tým skôr sa teda skrze 

neho zachránime od hnevu teraz, keď sme už ospravedlnení jeho krvou! Lebo ak sme boli 



zmierení s Bohom smrťou jeho Syna vtedy, keď sme boli nepriateľmi, tým skôr už ako zmierení 

budeme spasení jeho životom." (Rim 5, 6-10) 

"Jemu, ktorý nás miluje a svojou krvou nás oslobodil od hriechov a urobil nás kráľovstvom, 

kňazmi Bohu a svojmu Otcovi, jemu sláva a vláda na veky vekov. Amen." (Zjv 1, 5-6) 

Bez svojho zločinu, hriechu, pádu a pokánia by márnotratný syn nikdy nespoznal hĺbku lásky 

svojho otca. Bez toho bol nespokojným namysleným frajerom. Po tom bol šťastným milujúcim 

synom skvelého otca. Toto je spôsob a cesta, ktorú Boh zvolil, aby nás k sebe priviedol.  

"Vieme, že všetko, čo hovorí zákon, hovorí tým, čo sú pod zákonom, aby boli umlčané každé ústa 

a aby bol celý svet pred Bohom usvedčený z viny. Lebo zo skutkov podľa zákona nebude pred ním 

ospravedlnený nijaký človek. Veď len zo zákona je poznanie hriechu." (Rim 3, 19-20) 

"Všetci sme boli ako poškvrnení, sťa skrvavená šata bola všetka naša spravodlivosť a zvädli sme 

ako lístie, naše hriechy nás uniesli sťa vietor. … Teraz však, Pane, ty si náš otec, my sme len 

hlina a ty si náš tvorca, všetci sme dielom tvojich rúk. Nehnevaj sa, Pane, tak veľmi a nespomínaj 

na hriech naveky; hľa, pozri, my všetci sme tvoj ľud." (Iz 64, 5.7-8) 

"Aj my sme kedysi boli nerozumní a neposlušní. Blúdili sme, slúžili všelijakým žiadostiam a 

rozkošiam, žili sme v zlobe a závisti. Boli sme hodni opovrhnutia a vzájomne sme sa nenávideli. 

Ale keď sa zjavila dobrota Boha, nášho Spasiteľa, a jeho láska k ľuďom, spasil nás nie pre 

spravodlivé skutky, ktoré sme my konali, ale zo svojho milosrdenstva, kúpeľom znovuzrodenia a 

obnovy v Duchu Svätom, ktorého na nás hojne vylial skrze Ježiša Krista, nášho Spasiteľa, aby 

sme, ospravedlnení jeho milosťou, boli podľa nádeje dedičmi večného života." (Tít 3, 3-7) 

Svätý hriešnik 
Vo svete sme zvyknutí na súdy, tresty, výsmech, opovrhnutie. Alebo na nepriateľstvo, ktoré 

slabosť ihneď zneužije. Priznať si slabosť, hriech, vinu, to je niečo, čomu sa zo všetkých síl 

vyhýbame. 

Dokonca aj ak budeme na hriech pozerať ako na chorobu, aj vtedy je lekár len niekto, kto nás 

vyšetrí, lieky predpíše, ale pre neho je to práca, pre nás otrava. Ani k lekárom nechodíme radi, 

až keď už niet vyhnutia. Nie je to nič príjemné ani oblažujúce, na čo by sme sa tešili. 

Je pre nás nezvyklé, pristupovať k Bohu ako hriešnik. Bojíme sa trestu a súdu. Našu pýchu 

zraňuje predstava viny a hriešnosti až k nezneseniu. Byť hriešnikom, tomu sa akosi chceme 

vyhnúť. Obhajujeme sa. Vyhovárame. Obávam sa, že aj ono "znovuzrodený kresťan" bratov 

protestantov je len pokus uniknúť pred touto pravdou: Áno, áno, iste, bol som hriešnik, ale uveril 

som v Krista a On ma zahalil plášťom svojej spravodlivosti, už som v poriadku, spasený, 

ospravedlnený, už na to vôbec nemusím myslieť. V živote sa rozlieva sladká lenivosť, veď už som 



v cieli, spasený, a v srdci sladká pýcha, veď na rozdiel od ostatných ľudí, ja som už 

"znovuzrodený"...  

Všetko toto je len popieranie pravdy. Izoluje nás to od Boha, pretože lož nemôže viesť k Bohu a 

Boh nie je Bohom lži - ani lož v podobe onoho "hnoja zakrytého snehom". A izoluje nás to od 

Božej lásky, pretože ona je milosrdenstvom voči hriešnikom, presne tým, ktorému sa pýcha tak 

vzpiera. Prijať milosrdenstvo je pre pýchu neznesiteľné.  

Práve v tom je pokora, že viem, kto som. Hriešnik. V tom je viera, že viem, kto je Boh. Môj 

milosrdný Spasiteľ. A v tom je aj láska, že s hlbokou bolesťou v srdci pristupujem k Bohu, ktorý 

nesie každý jeden môj hriech, berie ho na seba, na svoj kríž ako cenu za lásku, ktorou má miluje.  

"... a keď ju [stratenú ovcu] nájde, vezme ju s radosťou na plecia... " (Lk 15, 5) 

"Vskutku on niesol naše choroby a našimi bôľmi sa on obťažil." (Iz 53, 4) 

Pre "znovuzrodených", obávam sa, je Kristova obeta niečo dávne a Kristus niekto ďaleký, kdesi 

v Nebi, preč, tam teraz žije a vládne a oddiaľ raz príde späť na zem. Ostáva len chváliť Ho za 

Jeho Dielo a veriť, že po smrti ako "znovuzrodený" vojdem do Neba. 

"Neprišiel som volať spravodlivých, ale hriešnikov, aby sa kajali." (Lk 5, 32) 

Ale Ježiš prišiel volať hriešnikov. Hriešnik je s Ním. Nesie ho na pleciach, nemocného, 

nemohúceho, zraneného, aj so všetkou ťarchou jeho hriechu, každého hriechu. Preto Kristova 

obeta nie je minulosť, stále trvá. Pre hriešnika Kristus nie je ďaleko, je tu. V tom je onen Pavlov 

paradox. 

"Kde sa rozmnožil hriech, tam sa ešte väčšmi rozhojnila milosť, … Čo teda povieme? Budeme 

zotrvávať v hriechu, aby sa rozhojnila milosť? Vonkoncom nie! Veď sme zomreli hriechu! Ako 

by sme v ňom ešte mohli žiť? … Veď vieme, že náš starý človek bol s ním ukrižovaný, aby bolo 

hriešne telo zničené, aby sme už neotročili hriechu." (Rim 5, 20; 6, 1-2.6) 

Je to paradox, ale v pravde, vo svojej hriešnosti slabosti sa stretáme a žijeme so svojím Bohom 

Vykupiteľom a Spasiteľom. Preto sú veľkí svätci veľkí hriešnici. Nie preto, že "smelo hrešia", 

naopak. Ale vedia, kto sú. Prijímajú to, zomierajú tým sebe, prijímajú, že zo seba nemajú nič 

dobré, iba zlé. A tak pristupuje k Bohu, ktorý sa stáva ich Spasiteľom. Len tak v nich Boh môže 

byť všetko čo všetkom. Žiadne Ja. Iba On. 

"Ale keď sa zjavila dobrota Boha, nášho Spasiteľa, a jeho láska k ľuďom, spasil nás nie pre 

spravodlivé skutky, ktoré sme my konali, ale zo svojho milosrdenstva, kúpeľom znovuzrodenia a 

obnovy v Duchu Svätom, ktorého na nás hojne vylial skrze Ježiša Krista, nášho Spasiteľa, aby 

sme, ospravedlnení jeho milosťou, boli podľa nádeje dedičmi večného života." (Tít 3, 4-7) 

V tomto zmysle budeme hriešnikmi navždy, aj v Nebi. A práve vďaka tomu budeme súčasne aj 

svätí, svätí Božou svätosťou, ktorá nás skutočne a úplne premenila a pretvorila, nielen „zakryla 



snehom“ - pretože mohla. Pretože sme jej to dovolili. Pretože ako hriešnici sme nemali problém 

úplne zomrieť samým sebe. 

"Veď vieme, že náš starý človek bol s ním ukrižovaný, aby bolo hriešne telo zničené, aby sme už 

neotročili hriechu. Lebo kto zomrel, je ospravedlnený od hriechu. Ale ak sme zomreli s Kristom, 

veríme, že s ním budeme aj žiť." (Rim 6, 6-8) 

Nemôžeme sa stať svätými inak, ako hriešnici a Božou milosťou, lebo svätosť je z Boha a od 

Boha, nie z nás. 

Nemôžeme ani žiť s Bohom inak, ako hriešnici, pretože On je Spasiteľ a Vykupiteľ, nie kat zlých 

ani vyplácač spravodlivých. Kríž je miesto, kde sa s Ním stretáme, kde s Ním sme a žijeme. 

"Rozhodol som sa, že nechcem medzi vami vedieť nič iné, iba Ježiša Krista, a to ukrižovaného." 

(1Kor 2, 2) 

Len hriešnik môže byť svätý, len hriešnik má privilégium žiť s Bohom, svojim Spasiteľom. A aj 

toto je paradox. Svätý hriešnik. Hriešnik pôvodom, slabosťou, krehkosťou, nedokonalosťou. 

Svätý Božou milosťou, konaním a životom v Kristovi. Hriešnik zo seba, svätý v Bohu a z Boha. 

Tak, ako to jedinečné vystihol Ján: 

"Ak hovoríme, že sme nezhrešili, jeho robíme luhárom a nie je v nás jeho slovo," (1Jn 1, 10) avšak 

súčasne "kto ostáva v ňom, nehreší; kto hreší, ten ho nevidel, ani nepoznal." (1Jn 3, 6) 

V tom je láska a život s Bohom: Boh, ktorý miluje hriešnika. A hriešnik, ktorý v Jeho náručí 

úplne zomiera sebe, odkladá a zanecháva celého seba, lebo miluje Boha a túži, aby v ňom bol už 

len Boh všetko vo všetkom. A to všetko nakoniec v hlbokom pokoji lásky a dôvery, bez boja, bez 

agónie, bez zdráhania sa. Poddaním sa. V pravde. Bez hrania. Bez pretvarovania sa. Bez strachu. 

V láske. A to je Nebo. Spočívať v náručí Boha, môjho Spasiteľa. Len hriešnik toto môže, byť 

takto nesený Bohom. 

Dovolím si trochu upraviť veľkého Simeona Nového Teológa: Úbohý a preto milujúci. Boha aj 

ľudí. Z toho sa totiž rodí láska. 

"My vieme, že sme prešli zo smrti do života, lebo milujeme bratov. Kto nemiluje, ostáva v smrti." 

(1Jn 3, 14) 

To nie je príkaz. To je poznávacie znamenie. Len hriešnik v Kristovi vie súcítiť s hriešnikmi a 

byť s nimi trpezlivý, veď sám je taký istý. Len taký vie takto milovať. Bez pretvárky a vo všetkej 

vlastnej úbohosti milujúci Krista, s Kristom, v Kristovi. 



Kríž je tá tesná brána 
"Vskutku on niesol naše choroby a našimi bôľmi sa on obťažil, no my sme ho pokladali za zbitého, 

strestaného Bohom a pokoreného. On však bol prebodnutý pre naše hriechy, strýznený pre naše 

neprávosti, na ňom je trest pre naše blaho a jeho ranami sme uzdravení." (Iz 53, 4-5) 

"Rozhodol som sa, že nechcem medzi vami vedieť nič iné, iba Ježiša Krista, a to ukrižovaného." 

(1Kor 2, 2) 

Kríž je brána ku Kristovi.  

Kríž je zároveň to, čomu sa vyhýbame. Sprvu každý a určite. Je to naozaj "pre Židov pohoršenie, 

pre pohanov bláznovstvo." (1Kor 1, 23) - a pre mnohých kresťanov čosi ako tabu – nie samo 

slovo "kríž", nie hovorenie o ňom, to nie, máme ho v ústach i zavesený na stenách neustále, ale 

jeho realita.  

Hovoríme si, veď hej, Ježiš trpel na kríži, ale to už bolo dávno. Už to skončilo. Už je to preč. 

Ježiš už je dnes oslávený v Nebi, je Mu dobre, skvelo. Toto je už len dávna minulosť, nič viac. 

Svojou Krvou zaplatil za všetky hriechy sveta a viac sa Ho už nijako netýkajú - len tak, že raz 

bude z nich súdiť každého človeka.  

Hovoríme si, veď iste, trpel za nás - ale hlavne za tých druhých, veď ja až taký zlý nie som, nič 

zlé nerobím, som vlastne dobrý, slušný a nábožný človek. To tí druhí, tí sú viac zodpovední za 

Jeho smrť a obetu!  

Hovoríme, veď zaiste, trpel na kríži, veľa a hrozne - ale zase, koľkí ľudia boli ukrižovaní podobne 

ako On? Isto aj nevinní? A koľkí trpeli dlhšie a viac, než On - v podstate len čosi okolo pol dňa?  

V skutočnosti ale On niesol naše hriechy a bolesti. Každého jedného z nás. Kríž bol len vonkajším 

znamením tejto skutočne obety.  

Z pohľadu večnosti Jeho obeta skončila. Preto sme Ho mohli vidieť, ako vzkriesený a oslávený 

vychádza z Hrobu a stúpa na Nebesia.  

Z pohľadu časnosti stále trvá. Preto sa môže sprítomňovať v Eucharistii. Pretože Ježiš prežíva 

spolu so mnou - a rovnako spolu s každým človekom na svete - práve teraz práve ten jeden 

okamih, ktorý práve teraz žijem, berie na seba, prežíva, trpí práve ten jeden hriech, ktorý práve 

teraz konám. Z tohto pohľadu sa obetuje za mňa osobne práve tu a práve teraz - a som to ja, kto 

Mu práve tu a práve teraz nakladám na plecia bremeno môjho hriechu, bezcitne a kruto stále 

ďalšie a ďalšie a ďalšie, práve ja a práve tu a teraz ho udieram do tváre, venčím tŕním svojho zla 

a pribíjam na drevo svojou bezcitnosťou.  



Možno si teraz hovorím, no, veď nič také hrozné nerobím. Vlastne žijem celkom znesiteľný, 

dokonca príjemný život. Ak ho Ježiš žije so mnou - no, isto to pre Neho nie je žiadne strašne 

utrpenie, nie?  

Skúste si predstaviť mladého narkomana, takého, čo ešte len začína a necháva sa unášať účinkom 

drog a alkoholu a žien a flákania sa. Pripadá mu to také cool, tá sloboda a tie účinky drog a sex 

a žúry a zábava... A veď ani nič zlé nerobí, nekradne, nezabíja,... A predstavte si jeho rodičov, 

ktorí sa na to bezmocne pozerajú a nevýslovne tým všetkým trpia...  

Takto trpí Kristus našim hriechom. Nám, ktorí nepoznáme Nebo ani krásu svätosti, môže hriech 

pripadať tak normálny a dokonca milý, ako prasaťu hnoj a pomyje. Ale Ježiš, ktorý vie, že sme 

synmi Boha a dedičmi Kráľovstva, nie prasatami v hnoji, tým nevýslovne trpí...  

Pred týmto utekáme. Pred tým hrozným neznesiteľným faktom, že my - ja, ja sám, ja osobne - 

sme Kristovi neuveriteľne ublížili, bezcitne, kruto, surovo a stále v tom rovnako bezcitne 

pokračujeme. Sme ohavní pokrytci, ktorí ústami akože chvália Krista, podliaci, ktorí ho úlisne 

prosíme o pomoc a milosrdenstvo - a súčasne bezcitne mučíme a týrame... bez štipky zľutovania! 

Toto je vina. Strašlivá vina. Moja vina. Moja preveľká, obludná vina. Desíme sa priznať ju. A 

predsa práve toto priznanie je bránou.  

"Keď to počuli, bolesť im prenikla srdce a povedali Petrovi a ostatným apoštolom: "Čo máme 

robiť, bratia?"" (Sk 2, 37) 

"V meste bola istá žena, hriešnica. Keď sa dozvedela, že je hosťom vo farizejovom dome, priniesla 

alabastrovú nádobu s voňavým olejom, s plačom pristúpila zozadu k jeho nohám, začala mu 

slzami máčať nohy a utierala mu ich svojimi vlasmi, bozkávala mu ich a natierala voňavým 

olejom." (Lk 7, 37-38) 

Plač a slzy. Bolesť nad vlastným hriechom. Nad vlastnou bezcitnosťou a krutosťou a ohavným 

nehanebným pokrytectvom voči samému Bohu. Neodvažujeme sa vari ani len prosiť o 

zmilovanie. Naša vina je priveľká, priveľká na to, aby sme smeli o niečo podobné Boha žiadať. 

Nemáme žiadne právo na milosť ani na odpustenie. Môžeme len horko plakať a vydať sa v slzách 

Bohu a prijať od Neho to, čo si zaslúžime...  

"Vtedy sa Pán obrátil a pozrel sa na Petra a Peter sa rozpamätal na Pánovo slovo, ako mu 

povedal: "Skôr ako dnes kohút zaspieva, tri razy ma zaprieš." Vyšiel von a horko sa rozplakal." 

(Lk 22, 61-62) 

"Večer v ten istý prvý deň v týždni, keď boli učeníci zo strachu pred Židmi zhromaždení za 

zatvorenými dverami, prišiel Ježiš, stal si doprostred a povedal im: "Pokoj vám!" Ako to povedal, 

ukázal im ruky a bok. Učeníci sa zaradovali, keď videli Pána. A znova im povedal: "Pokoj vám! 

Ako mňa poslal Otec, aj ja posielam vás."" (Jn 20, 19-21) 

Toto je ten šok. Otras. Čosi, čo obracia náš život hore nohami: On mi odpúšťa! On mi odpúšťa! 

On. Mi. Odpúšťa! Naozaj odpúšťa! Toto všetko! Panebože! Naozaj mi odpúšťa! Chápete to? 



Odpúšťa mi. Dokonca ma adoptovali! Prijal ma za svojho brata a Jeho Otec sa stal mojim otcom! 

Za to všetko, čo som Mu urobil - A On toto!  

Z tohto sa rodí obrátenie. Už viac nechcem hrešiť. Nebudem hrešiť. Ako by som mohol? 

Pokračovať v mučení, týraní svojho Boha? Brata? Ktorý má takto miluje? Neprichádza do úvahy! 

Ak nie pre nič iné, kvôli Nemu idem byť svätý!  

Z tohto sa rodí aj evanjelizačný misijný zápal: aj keby mi nezáležalo na ľuďoch okolo mňa, 

dokonca aj vtedy by som zasvätil svoje sily ich obráteniu, pretože v nich môj Ježiš, môj Brat, 

môj Milovaný, stále kruto trpí ako kedysi vo mne. Nechcem, aby trpel. On oslobodil mňa z 

hriechu - teraz ja túžim Jeho akoby oslobodiť z Jeho utrpenia, uľahčiť mu Jeho Obetu, ako 

Veronika, ako Šimon z Cyrény, ako vojak so špongiou kyslého vína... Aspoň niečo, aspoň 

trochu...  

Takto vchádzame do Krista, do Kráľovstva, do Života: cez kríž. Cez Kríž Ježiša Krista. To, pred 

čím sme predtým utekali, stáva sa nám teraz drahé a vzácne a nevymenili by sme to za nič na 

svete, lebo tam sme spoznali lásku, akou sme Bohom milovanie. V kríži a cez kríž sme aj my 

sami boli prebudení, vykúpení, premenení, uzdravení, spasení láskou Boha. V kríži spočívame v 

Bohu a kríž sa stáva aj našou slávou v Kristovi Ježišovi.  

"Sme deti, sme aj dedičia: Boží dedičia a Kristovi spoludedičia; pravda, ak s ním trpíme, aby sme 

s ním boli aj oslávení." (Rim 8, 17) 

"S Kristom som pribitý na kríž. Už nežijem ja, ale vo mne žije Kristus. Ale život, ktorý teraz žijem 

v tele, žijem vo viere v Božieho Syna, ktorý ma miluje a vydal seba samého za mňa." (Gal 2, 19-

20) 

Teraz sa radujem v utrpeniach pre vás a na vlastnom tele dopĺňam to, čo chýba Kristovmu 

utrpeniu pre jeho telo, ktorým je Cirkev." (Kol 1, 24) 

A tak sa nám Kríž stal spásou a bránou do Neba: Keď už nechceme hrešiť z lásky ku Kristovi, 

kvôli Nemu. Keď sa rozhodujeme byť svätí z lásky ku Kristovi, kvôli Nemu. Keď túžime po 

spáse z lásky ku Kristovi, kvôli Nemu. Nie kvôli sebe. Pre Neho. Z lásky k Nemu. 

"Ja sa nechcem chváliť ničím iným, iba krížom nášho Pána Ježiša Krista, cez ktorý je svet 

ukrižovaný pre mňa a ja pre svet." (Gal 6,14) 

„Kto potom môže byť spasený?“ 
Zbožštenie. Človek by sa mal stať bohom v Bohu! To je teda trúfalosť! Kto by mohol byť tak 

trúfalý, aby v niečo podobné dúfal? 



V skutočnosti len ten najpokornejší človek. Ten, ktorý ani nepomyslí na to, že by to malo, 

mohlo v čomkoľvek závisieť od neho.  

Pyšný človek vo falošnej pokore hovorí: som príliš malý, príliš ničotný, nie dosť dobrý, nie dosť 

dokonalý, nie dosť taký, nie dosť onaký, aby som Bohu za to stál, či aby sa na mne mohlo niečo 

podobné udiať. Znie to ako pokora, ale je v tom pýcha, predstava, že v tomto procese mojej 

premeny odo mňa niečo akokoľvek závisí. Taký človek by ešte možno vo svojej pýche 

pripustil to, že človek by mohol byť podobný Bohu (lebo si myslí, že niečo také by človek mohol 

do istej miery dokázať), ale neverí, že by Boh mohol jeho, obyčajného a hriešneho človeka, 

premeniť na boha...  

Pokorný človek to prijíma. Proste prijíma Božie konanie. Ako by mohol odporovať Bohu, keď 

sa tak rozhodol? Kto je on, aby protirečil Bohu? A kto je on, aby si namýšľal, že čokoľvek v ňom 

a na ňom by mohlo akokoľvek Bohu uľahčiť, sťažiť či dokonca úplne prekaziť niečo, čo si Boh 

umení urobiť? 

"Ľuďom je to nemožné, ale Bohu nie. Lebo Bohu je všetko možné." (Mk 10, 27) 

V tom je tajomstvo Božej milosti. Všetko je číra milosť a naše zbožštenie dvojnásobne! Je to číry 

Boží úkon, ktorý nijako a v ničom nezávisí na nás - okrem jedného: 

"Boh pyšným odporuje, ale pokorným dáva milosť." (1Pt 5, 5) 

Je však predsa niečo v nás, čo môže Bohu toto dielo Jeho čírej milosti a moci prekaziť: naša 

pýcha, predstava, že naše zbožštenie sa v Bohu akokoľvek závisí od nás. Dobrý paradox, že? 

Dielo, proces našej spásy nijako nezávisí od nás a nič v nás ho nemôže prekaziť - ale kto si pyšne 

namýšľa opak, že niečo v ňom či na ňom môže tento zámer Boha ovplyvniť či 

dokonca znemožniť, naozaj ho aj znemožní! 

"Choď a nech sa ti stane, ako si uveril." (Mt 8, 13) 

Kto v naivnej pýche verí, že zbožštenie a spása v čomkoľvek akokoľvek závisí od neho, či už 

tak, že si ho musí sám zaslúžiť a získať od Boha, alebo naopak, neverí, že by na ňom Boh mohol 

niečo také vykonať, pretože jeho biedny stav presahuje, prekonáva, poráža Božiu moc - stane sa 

tak a jeho pýcha toto Božie dielo znemožní.  

"A nemohol tam urobiť nijaký zázrak, iba že vložením rúk uzdravil niekoľko chorých. A čudoval 

sa ich nevere. Potom chodil po okolitých dedinách a učil." (Mk 6, 5-6) 

Kto však v pokore viery prijíma, že všetko je z Boha a všetko je Bohu možné a v pokore prijíma 

Božiu vôľu a Boží zámer spásy a vie, že on sám mu nemôže nijako napomôcť, ani jeho malosť a 

krehkosť ho nemôže nijako sťažiť ani znemožniť - pre svoju pokoru sa spasí. Vie, že nič na ňom 

a v ňom nemôže nijako ovplyvniť, čo si Boh v ňom zaumienil vykonať - a pokorne takto prijíma 

aj samo svoje zbožštenie - a číro len z Božej Moci a milosti sa aj naozaj zbožští...  



"Pán znovu takto prehovoril k Achazovi: "Žiadaj si znamenie od Pána, svojho Boha, či už hlboko 

v podsvetí a či hore na výsostiach!" Ale Achaz vravel: "Nebudem žiadať a nebudem pokúšať 

Pána." Riekol teda (Izaiáš): "Počujteže, dom Dávidov! Či vám je málo obťažovať ľudí, že 

obťažujete ešte aj môjho Boha?"" (Iz 7, 10-13) 

"Zachariáš povedal anjelovi: "Podľa čoho to poznám? Veď ja som starec a moja manželka je v 

pokročilom veku."" (Lk 1,18) 

"Mária povedala: "Hľa, služobnica Pána, nech sa mi stane podľa tvojho slova." Anjel potom od 

nej odišiel." (Lk 1, 38) 

Achaz sa s Bohom, na pohľad pokorne, ako niekto nehodný Božích znamení, háda. Aj Zachariáš, 

otec Jána, sa s Bohom na pohľad pokorne, ako neschopný niečoho tak veľkého, háda. O 1500 

rokov sa bude podobne hádať s Bohom Luther, keď bude tvrdiť, že ani Boh nemôže premeniť 

náš "hnoj hriechu", iba ho zakryť "snehom Ježišovej spravodlivosti", pretože sme nezvratne a 

nenapraviteľne hriechom skazení. Vyzerá to možno pokorne. Ale nie je to pokora. Je to pýcha. 

Tak či onak, v dobrom alebo zlom, sa takýto človek vyvyšuje nad Boha.   

Mária je tá najpokornejšia žena, človek na svete. Podobne ako bol pred ňou Mojžiš. Práve táto 

jej pokora, vedomie, že nič, vôbec nič nie je z nej ani o nej, ju robí pripravenou stať sa 

dokonalou nádobou Božieho konania.  

"Mária hovorila: "Velebí moja duša Pána a môj duch jasá v Bohu, mojom spasiteľovi, lebo 

zhliadol na poníženosť svojej služobnice. Hľa, od tejto chvíle blahoslaviť ma budú všetky 

pokolenia, lebo veľké veci mi urobil ten, ktorý je mocný, a sväté je jeho meno."" (Lk 1,46-49) 

Vtelenie vyžadovalo, aby všetko bolo len a jedine z Boha: 

"Anjel jej odpovedal: "Duch Svätý zostúpi na teba a moc Najvyššieho ťa zatieni. A preto aj dieťa 

bude sa volať svätým, bude to Boží Syn."" (Lk 1, 35) 

Len tá najmenšia a najpokornejšia z ľudí, úplne malá a úplne pokorná, mohla byť nádobou pre 

tento Boží zázrak nad zázraky. Preto je tým, čím je –kecharytomené, premilostená, úplne plná 

len a jedine Božej milosti.  

"Veru, hovorím vám: Ak sa neobrátite a nebudete ako deti, nevojdete do nebeského kráľovstva. 

Kto sa teda poníži ako toto dieťa, ten je najväčší v nebeskom kráľovstve." (Mt 18, 3-4) 

"A tak sú poslední, ktorí budú prvými, a sú prví, ktorí budú poslednými.” (Lk 13, 30) 

Preto je Mária našou matkou aj tu, vzorom viery, vzorom kresťana, vzorom tej dokonalej pokory 

viery, ktorá je schopná prijať Boží Dar, ktorého podstatou je "aby bol Boh všetko vo všetkom." 

(1Kor 15, 28) 

Ide teda o to, pokorne uznať, že dielo našej spásy, našej premeny na boha, je výlučne a len Božie 

dielo a nič v nás ani na nás ho nijako nemôže ani uľahčiť, ani sťažiť, ani znemožniť, ani ovplyvniť 



- a tak, úplne pokorní, úplne prázdni od seba, od svojho Ega, nechať Boha v nás túto premenu 

uskutočniť a bez odporu prijať tento dar, bez odvrávania Achaza, bez pochybností Zachariáša, s 

Máriinou pokorou a odovzdanosťou prijať svoje vlastné vyvýšenie, svoju novú identitu, nový 

život a veľmi prosto, ako Mária, ich začať žiť.  

Opravdivý Boží paradox, keď naša spása závisí len od toho, v pokore uznať, že od ničoho v nás 

nijako nezávisí!  

"Lebo spasení ste milosťou skrze vieru; a to nie je z vás, je to Boží dar: nie zo skutkov, aby sa nik 

nevystatoval. Veď sme jeho dielo, stvorení v Kristovi Ježišovi pre dobré skutky, ktoré pripravil 

Boh, aby sme ich konali." (Ef 2, 8-10) 


